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Avui, per mi, és un dia especia! He dedicat gran part de la meva vida a pensar millores per la Avui, per mi, és un dia especia! He dedicat gran part de la meva vida a pensar millores per la 
col·lectivitat, per la meva gent, pel meu barri de la Sagrera. Des d’ajudar a ubicar l’estació del tren col·lectivitat, per la meva gent, pel meu barri de la Sagrera. Des d’ajudar a ubicar l’estació del tren 

que no arriba fins a fer realitat els equipaments que tenien de venir amb l’estació.  que no arriba fins a fer realitat els equipaments que tenien de venir amb l’estació.  
La Ivanow, l’Espai 30, La Nau Bostik, el poliesportiu del carrer Hondures.La Ivanow, l’Espai 30, La Nau Bostik, el poliesportiu del carrer Hondures.

Com sabeu en la meva vida he fet d’arquitecta, de gestor cultural però la meva Com sabeu en la meva vida he fet d’arquitecta, de gestor cultural però la meva 
passió ha sigut la FOTOGRAFIA.passió ha sigut la FOTOGRAFIA.

Ara amb la conquesta d’aquest espai que fins fa quatre dies era un taller que hi feien Ara amb la conquesta d’aquest espai que fins fa quatre dies era un taller que hi feien 
amortidors. amortidors. M’agradaria donar a la ciutat i al seu Ajuntament tot el meu fons fotogràfic M’agradaria donar a la ciutat i al seu Ajuntament tot el meu fons fotogràfic 
que des dels anys 70 he anat fotografiant la transformació del meu barri de la Sagrera.que des dels anys 70 he anat fotografiant la transformació del meu barri de la Sagrera.

Tinc la sort que el MACBA es va quedar la meva col·lecció de fotos d’espais industrials de Tinc la sort que el MACBA es va quedar la meva col·lecció de fotos d’espais industrials de 
Barcelona. Del llibre que vaig editar: Barcelona Ciutat de fàbriques.Barcelona. Del llibre que vaig editar: Barcelona Ciutat de fàbriques.

I a l’arxiu fotogràfic de l’Ajuntament hi ha el meu seguiment de les obres de l’Anell Olímpic.I a l’arxiu fotogràfic de l’Ajuntament hi ha el meu seguiment de les obres de l’Anell Olímpic.
  

Faré arribar la proposta a l’Ajuntament. Faré arribar la proposta a l’Ajuntament. No demano diners a canviNo demano diners a canvi, sols m’agradaria , sols m’agradaria 
que aquest espai fabril es conservés i fos municipal i servis pels veïns de la Sagrera que que aquest espai fabril es conservés i fos municipal i servis pels veïns de la Sagrera que 

hem aguantat molts anys esperant l’estació. I que fos un petit Museu Fotogràfic.hem aguantat molts anys esperant l’estació. I que fos un petit Museu Fotogràfic.
  

He tingut la sort de veure molts somnis fets realitat.He tingut la sort de veure molts somnis fets realitat. Tant de bo aquest també el sigui.  Tant de bo aquest també el sigui. 

I donar-vos les gràcies per acompanyar-me sempre. I donar-vos les gràcies per acompanyar-me sempre. XAVIER BASIANA VERSXAVIER BASIANA VERS
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La BostikinaLa Bostikina

Xavier Basiana és arquitecte i fotògraf, nascut a Manresa el 1953. (Barcelona).
El desembre de 1997 va adquirir una antiga fàbrica que va restaurar per a convertir-la en centre cultural: la Nau 
Ivanow, actualment gestionada per la Fundació Sagrera. El 23 de desembre en va fer 25 anys. Com arquitecte, la seva 
obra més rellevant és el relacionat amb la urbanització del sector de la Sagrera. En 1990, ell i els seus col·laboradors 
varen dissenyar un projecte urbanístic en la zona de l’estació de la Sagrera, amb la ubicació de la terminal de l’AVE 
en aquests terrenys. Aquest estudi va ser l’origen de la proposta de Norman Foster, en la que també hi va col·laborar 
(1991-1992). També és de destacar la supervisió de les obres del Palau Sant Jordi, d’Arata Isozaki; el projecte per 
al Museu Olímpic de Barcelona a Montjuïc, En l’àmbit de barri va restaurar la Plaça Masades i l’edifici de Can 
Canals quan es va enderrocar el Mercat. A la Sagrera també va dissenyar el Poliesportiu del carrer Hondures i 
l’escola bressol del Parc de la Pegaso.

Com a fotògraf ha realitzat el seguiment de les obres de l’Anell Olímpic de Barcelona i de molts edificis de Catalunya. 
Va exposar en el MACBA, en el 2008, incloïa en el “L’Arxiu Universal. La condició del document i la utopia fotogràfica 
moderna”. El MACBA l’hi va comprar tota la col·lecció de fotos del llibre Barcelona Ciutat de fàbriques. Ha editat 
més de 10 publicacions de gèneres diversos (història local, catàlegs d’artistes). El 3 de desembre de 2009 l’hi va ser 
concedida la medalla d’honor de la ciutat de Barcelona per la seva trajectòria desenvolupada en estreta vinculació 
amb el barri de la Sagrera i el seu moviment associatiu.

Va crear l’Espai 30 i posteriorment el febrer de 2015 va començar el seu projecte més ambiciós a La Sagrera, l’espai 
fabril de la Nau Bostik, per construir un nou equipament cultural al barri de La Sagrera i a la ciutat de Barcelona.

Inauguració pont • Juny de 1995 • Foto Xavier Basiana VersInauguració pont • Juny de 1995 • Foto Xavier Basiana Vers



Xavier Basiana és arquitecte i fotògraf, nascut a Manre-
sa el 1953. És un apassionat de la Sagrera, on viu des 
de 1970, i en fa més de 40 i pico que està vinculat al 
moviment associatiu del barri. Ha estat implicat en una 
gran diversitat de tasques, tant a títol personal com re-
lacionades amb l’Associació de Veïns, i en àmbits molt 
diversos.

Va ser l’impulsor, el 1982, del Tot Sagrera, el butlletí de 
l’Associació de Veïns; el 1992 en va dur a terme el 
rellançament i en va ser el coordinador fins al 1994. Les 
seves fotografies de nombrosos espais i aspectes de la 
Sagrera han il·lustrat des del primer número moltes de 
les pàgines d’aquesta revista. Va participar activament en 
diferents reivindicacions veïnals: la conversió de l’antic 
Cinema Imperial “La Barraca” en Centre Cívic; el parc 
de la Pegaso; els locals de l’Associació de Veïns (els va 
aconseguir i en va fer el projecte); la urbanització de la 
plaça de l’Assemblea de Catalunya (“de les Rates”); 
l’Escola Pegaso i El Sagrer; la reactivació del nucli antic; 
la dignificació de la Meridiana; i altres de menys 
envergadura, però no per això de menys importància. 
També va formar part de la junta de l’Associació de 
Veïns; ara no hi ocupa cap càrrec, però mai no se n’ha 
desvinculat. També col·labora encara en la festa major 

del barri i l’any 2003 va fer possible que la Sagrera 
tingués una geganta: la Sagrerina.

Va fer la proposta dels nous usos socials del Sant Andreu 
Teatre (SAT) i, juntament amb altres arquitectes, va 
promoure la recuperació de Can Fabra per transformar-lo 
en un centre multimèdia.

El desembre de 1997 va adquirir una fàbrica antiga a la 
Sagrera que va restaurat per convertir-la en centre 
cultural: la Nau Ivanow. 

L’arquitectura de Xavier Basiana força sovint ha tingut 
relació amb el barri, on hi ha construït diverses obres, 
d’entre les quals es poden destacar la rehabilitació de la 
plaça Masadas; diversos habitatges unifamiliars; la 
reconversió d’un edifici industrial en habitatges. Fora del 
barri, cal destacar la supervisió de les obres del Palau 
Sant Jordi, de l’arquitecte Arata Isozaki; la 
reconversió de l’antic mercat de Colón i adequació dels 
voltants, a València; el projecte per a la creació del 
Museu Olímpic de Barcelona a Montjuïc.

El projecte més rellevant, però, és el que té a veure amb 
la urbanització del sector de la Sagrera. 

Qui és Xavier Basiana i Vers 
 Em sento trist i voldria plorar. He de desfer-me urgentment d’aquestes cadenes que m’angoixen, si realment vull 
triomfar a la vida.
 Jo, ja he passat per l’experiència de treballar en un despatx d’arquitectura i corro el risc de morir-me com un simple 
empleat de banca, etc. El que és còmode és dir això és segur. I també és segur que a la vida només triomfen els valents, 
els que arrisquen.
 Crec sincerament que he de passar per aquesta experiència i em queda el recurs legal que puc demanar excedència 
de la feina per un x temps. Jo estic intentant fa temps alliberar-me i llançar-me plenament a la recerca del triomf. La meva 
personalitat ho necessita, ja que avui és gairebé nul·la, però ara o mai he de deixar de ser un segundon amb infinitat de 
complexos i realment el que necessito són uns pares i amics que vulguin ser valents amb mi i ajudar-me, animant-me pel 
canvi i no el dir “això és segur”. També és segur així continuar sent un covard i difícilment podré superar-lo.
 Potser em falten 3 anys per ser arquitecte i després què? O és que hauré de continuar treballant en una oficina per 
a una altra gent, ja que no seré capaç de fer-ho per a mi, perquè serà molt tard. Impossible. A les meves venes em corre 
la sang encesa d’ànsies i projectes, per ser alguna cosa a la societat. Però abans als meus 23 anys hauré de superar moltes 
coses.
 Vull demostrar i demostrar-me, convèncer i convèncer-me si realment valc o no. Vull deixar de ser un presoner del 
sistema actual. Abans prefereixo morir-me de gana que continuar com fins ara. Què és un fracàs a 23 anys? Però que és un 
fracàs als 40? Simplement que a 23 anys tens molt de temps per esmenar una vida, en canvi, als 40 ja no et queda vida per 
esmenar i per sort només es viu una vegada.
 Vull aprendre a ser lliure, fer allò que m’agrada o lluitar, viure i morir per a la florida de l’art i tot això sense cap mena de 
traves i impediments. Hauré de lluitar molt i bé, però el que més necessito en aquests moments són uns pares que m’ajudin i 
m’animin per fer-ho.
 De petit vaig tenir una vocació i vaig provar. Avui tinc la meva vocació. Vull tornar a somriure algun dia.

         Xavier Basiana i Vers • Tenia 23 anys
Saps, Voldria ésser lliure, poder caminar sense pressa, sense angoixes, poder estimar sense perill, estimar el món 
sense recança. Voldria, volar...        (24 de maig de 2023)

Carta a la meva mare el 27 d’agost de 1976. Fa 48 anys.



Primers concerts a la plaça Masadas. (Juny del 1995)
Vaig rehabilitar la plaça i també vaig convertir la FrigoBonny a edifici d’habitatges.

En Xavier Basiana va ser un dels primers a adonar-se 
que l’àrea de l’estació de la Sagrera seria de vital 
importància per al barri i per a la ciutat. Per això va veure 
la necessitat de dissenyar un projecte de futur. El 1990, 
ell i els seus col·laboradors van dissenyar un projecte 
urbanístic a la zona de l’estació de la Sagrera, amb la 
incorporació d’elements identificatius del barri (un llac i 
un parc que eren un recordatori de la trajectòria del Rec 
Comtal) i la ubicació de la terminal del TAV en els 
terrenys ferroviaris de la Sagrera. Aquest estudi va ser 
l’origen de la proposta de Norman Foster, en la qual 
Xavier Basiana també va col·laborar (1991-1992). 
El 1993 va organitzar unes jornades informatives al 
Centre Cívic de la Sagrera, amb l’assistència de Sir 
Norman Foster.

Una altra vessant en què ha treballat és en l’organització 
d’exposicions relacionades amb el districte: 
“Construint la ciutat” i “Plans i projectes”. 

Com a fotògraf també ha fet el seguiment de les obres de 
l’Anella Olímpica, de les del Fòrum 2004 i de 
L’Hospitalet. Va exposar al MACBA, el 2008, dins de 
“L’Arxiu Universal. La condició del document i la utopia 
fotogràfica moderna”.

Per últim, cal fer esment de les publicacions que ell 
mateix ha editat:

1984-1994. Barcelona Transfer (Barcelona, 1995), amb 
M. Arenas, M. Gausa i M. Ruano. S’hi expliquen tots els 
projectes urbanístics que es van anar dissenyant per a la 
zona de la Sagrera-Sant Andreu.

Crònica d’un any, 1995 (Barcelona, 1995), amb Ester 
López i Eugènia Ustrell. És un recull d’imatges, textos i 
cartells dels esdeveniments més rellevants de l’any 1995 
que van viure els districtes de Sant Andreu.

La Sagrera, del Rec Comtal al TGV (Barcelona, 1997), 
amb Martí Checa, Joan Miquel Palomar, Pere Solà i 
Joaquim Terré. Significa la primera aproximació seriosa a 
una història de la Sagrera. 

Sant Andreu de Palomar, més que un poble 
(Barcelona, 1998), amb Manuel Alvarez, Martí Checa, 
Xavier de la Cruz, Joan Pallarès, Jordi Rabassa i Pau 
Vinyes. És una visió de la història de Sant Andreu 
moderna i progressista.

Barcelona, ciutat de fàbriques (Barcelona, 2000), amb 
coordinació de Martí Checa i fotografies de Jaume 
Orpinell i ell mateix. Una monografia que vol ser una eina 
útil per donar a conèixer el patrimoni industrial de la 
ciutat.

Diversos llibres-catàlegs de pintors:
Josep Verdaguer, pintor de Sant Andreu



Any: 2018  
20 anys de la Nau Ivanow, quasi tres anys de la 
Nau Bostik

Fa 20 anys vostè va començar una cursa que 
encara continua d’impulsar projectes culturals 
i socials a través de la recuperació d’antigues 
fàbriques de La Sagrera que havien quedat en 
desús. Primer va ser la Nau Ivanow, després 
l’Espai 30 i des de fa tres anys la Bostik. Per 
què es proposa aquestes fites i sempre són a La 
Sagrera?

Això m’ho he preguntat moltes vegades i penso 
que és un subconscient que tinc. Fa 25-30 anys 
feia d’arquitecte, era jove i volia transformar el meu 
barri. Un dels meus projectes era que l’Estació 
de l’AVE arribés al meu barri. M’hi vaig implicar 
molt. Era abans dels Jocs Olímpics, Barcelona 
s’estava transformant i La Sagrera no. Fins i tot vaig 
aconseguir contactar amb Norman Foster per fer una 
proposta conjunta de transformació del meu barri.

Recordo l’any 1993, quan ja havien acabat els Jocs 
vam presentar aquesta proposta a Barcelona i va 
generar molta expectació al nostre barri, perquè jo, 
que era un arquitecte jove, acompanyat de Norman 
Foster proposéssim transformar i fer un gran parc 
amb un canal d’aigua... Doncs La Sagrera s’ho 
va creure, els veïns meus, i ens vam pensar que 
quan arribés aquesta transformació seria la porta 
d’entrada d’Europa, el centre de la ciutat, hi hauria 
molts equipaments i tot això va ser una mentida. 
Han passat 25 anys, l’Estació encara s’ha de 
començar i els equipaments no han arribat. Llavors 
d’alguna manera em sento culpable d’haver generat 
aquelles expectatives com a somiador i com a 
arquitecte i aquests equipaments que ens havia de 
fer l’Ajuntament o s’havien d’anar creant, doncs vaig 
decidir que jo posaria el meu grau de sorra perquè 
el meu barri tingués l’equipaments. Jo no sé si és 
benbé cert, però jo m’ho crec. Penso que si m’he 
implicat en aquest barri és perquè primer el volia 
transformar i ja que no vaig aconseguir 
transformar-lo com arquitecte ho intento aconseguir 
com a gestor cultural.

Entrevista a Xavier BasianaCinta S. Bellmunt



Sembla que vostè acompanyi cada viatge d’una 
nova nau fins que es fa adulta, es consolida, 
queda pel barri i empren un nou projecte. Això 
vol dir que encara està motivat i veu que a 
La Sagrera encara hi ha espais que es poden 
revitalitzar.

Sí, això ha sigut així. Fa 20 anys vaig començar 
amb la Ivanow. Després quan ja tenia 10 anys, ja 
era adulta, vaig fer com una donació a la ciutat, 
perquè l’Ajuntament el gestionés. Llavors vaig 
conquerir unes naus annexes de la Ivanow, que els 
hi vam posar Espai 30 i també d’alguna manera van 
funcionar, les vam fer créixer i ara fa tres anys que 
ha començat aquest somni de la Bostik. Aquesta 
amb dos anys i mig ha fet una gran transformació, 
està creixent molt i ja m’agradaria que això 
funcionés, el meu paper ja ha acabat i jo passar a fer 
altres coses. No sé per què, però sembla ser que és 
així.

La resposta de la societat sempre ha estat bona?

Penso que en general sí. Em trobo amb gent del 
carrer que no em coneixen massa i estan agraïts. 
Alguna vegada m’he trobat algun senyor gran que 
ni coneixia i dir-me: “Ostres. És una passada el que 

vostè fa per a la ciutat i per a La Sagrera. La veritat 
és que jo no ho penso. Ho faig perquè ho sento, 
perquè soc així i m’agrada fer coses. També és cert 
que estem en un barri i sempre hi tens algun enemic. 
M’imagino que dec de tenir alguna persona que no 
entén el que fas i no li deu agradar o no sé...

En totes les naus sempre s’han abocat grups 
molt diversos, entitats, individus per lliure, etc. 
que han volgut formar part d’aquesta aventura. 
En aquests 20 anys com ha evolucionat aquesta 
demanda. Ha canviat molt la tipologia dels 
usuaris, les necessitats que ha observat?

Com que són equipaments vius, que cada dia es 
fan... A mi el que m’agrada és que anem seguint el 
moment que vivim i són respostes que donem a la 
ciutat en cada moment. Avui, per exemple, aquesta 
tarda hi ha una reunió d’un grup polític, que es 
reuneixen perquè a Catalunya estan passant coses 
important. Sempre m’he adaptat als temps i he anat 
creixent amb el temps. La meva manera de ser és 
obrir els espais a la gent, a la ciutat. Mai tenim un no 
per ningú i així ha estat la manera de fer cultura.

Hi ha diferències importants entre una nau i altra 
en la manera de concebre el projecte, de donar 
lloc a noves iniciatives, etc.



La Perona 
i l’estació de mercaderies 

Evidentment amb l’experiència que tens de 20 anys, 
però jo crec que la filosofia és la mateixa.

Sempre s’ha trobat un equip de voluntaris que li 
han donat suport, però a vegades també hi ha hagut 
moments conflictius, entrebancs que s’han trobat. En 
destacaria algun que estigui especialment recelós.

La Bostik s’ha tirat endavant gràcies a gent, especialment 
jubilats, voluntaris, que han dedicat hores i hores a 
anar netejant i buidant i fent realitat aquest espai, cosa 
que possiblement. Fa 20 anys jo també era més jove i 
probablement estava envoltat de gent més jove i de la 
meva generació. En canvi ara veig que ha crescut la Bostik 
gràcies a molta gent jubilada. Gent recelosa... Be, quan 
fas coses pels demés sempre hi ha gent que no ho entén 
–com comentava abans- o surten egoismes personals. Jo 
soc una persona molt positiva i sempre tiro endavant. A mi 
això no m’afecta. Sempre ser que hi ha tantes coses a fer 
que no...

Ho deia també per les institucions

És veritat. Amb les institucions sí que m’hi he trobat. Per 
exemple, en el cas de la Ivanow em vaig sentir molt més 
recolzat per l’ajuntament, que no em sento ara. Ara em 
sento una mica orfe. Però és el que hi ha. Jo vull tirar 

endavant i espero que la situació també canviï.

Sembla que un dels èxits de les seves naus és la 
seva manera de fer, el tarannà que impregna i la 
manera com tracta als promotors de les diferents 
activitats. Com definiria aquest estil?

Soc una persona que m’agrada donar-ho tot i que la 
gent se senti còmode, s’ho facin seu i ajudin a sumar 
i a tirar endavant. No soc una persona autoritat. Jo 
soc una persona que soc feliç fent això pels demés 
i quan veig que els demés utilitzen aquest espai, 
doncs és la meva felicitat d’alguna manera.

Ara que la Nau Bostik arriba al seu tercer 
aniversari hi haurà algun canvi de rumb pel que 
fa a aquest projecte? Quines són les noves fites?

És difícil perquè això no ho saps mai. Jo ara estic 
dedicant tota l’energia a aquest projecte. Sí és cert 
que ja veig que aquest projecte comença a caminar 
sol i s’hi ha implicat molta gent. Hi ha un gran equip 
de gestió al darrere. Llavors se’m comença a passar 
pel cap que al febrer, aprofitant que és el tercer 
aniversari de la Bostik, que jo ja entro a una edat de 
jubilació, encara que jo penso que no em jubilaré 
mai, però sí que m’agradaria donar un pas al costat i 



Diversos cops vaig demanar a l’Ajuntament que em deixessin gestionar aquest espai perquè fos un equipament 
cultural al barri de la Sagrera. Ha estat tancat molts anys i això a la nostra ciutat és un crim penso jo. Només que hi 
hagués una sala oberta per poder tenir tota la informació del desenvolupament del Pla Sagrera Sant Andreu ja 
hagués tingut sentit. També seria un bon espai per albergar tot el meu fons fotogràfic de la Sagrera!

deixar que la gent que està ara tirant ja la Bostik, ho 
puguin fer amb llibertat i jo començar-me a pensar 
o una nova història o dedicar temps per mi per a la 
creació. Però bé, això ho penso ara i igual això dintre 
de tres mesos està en interrogant i continuo estan 
implicat fins que sigui.

I el fet de que la Bostik sigui ja una associació 
cultural en què pot ajudar?

Pot ajudar, perquè sempre en els projectes s’ha implicat 
la gent del meu entorn, però ara és una nova vessant. 
Si aconseguim en el barri una associació que es diu 
Nau Bostik, pot ajudar a que la gent de La Sagrera se 
la faci més seva. El barri encara es mira aquest projecte 
una mica des de lluny, a veure què passarà, perquè 
no s’acaben de creure que això tingui futur. Si que 
veuen que la Ivanow és un equipament del barri i tal. 
Però aquest com era una fabricava que estava molts 
anys tancada, abandonada i que en el planejament 
actual ha d’anar a terra, encara tenen dubtes de si això 

Agraïments especials a totes les persones que en algun moment han fet possible està a on
estem i animar a tothom per continuar treballant pel nostre barri i per la ciutat de Barcelona.

acabarà sent un equipament. Això s’ha de solucionar 
aviat. L’Ajuntament tindria que decidir que això s’ha de 
preservar per memòria històrica, per ser la única fàbrica 
que queda de peu al barri de La Sagrera, perquè ja és 
un far d’activitat cultural. Ens mereixem que això acabi 
sent un equipament per a la ciutat.

Per fer un retrat de les persones, entitats, etc que 
utilitzen la Bostik, què hi trobaríem?
 
És un espai obert i hi trobarem la gent que vol venir 
a fer coses. De moment està hi està venint des 
de l’associació de veïns, des d’aquí maquetem la 
revista del barri, les escoles del barri també utilitzen 
aquest espai per fer-hi tallers, events. D’entitats en 
venen moltes: els fotògrafs de La Sagrera... D’aquí 
a un mes, molt a prop de la Bostik, s’inaugura un 
nou equipament, el Casal del barri La Torre de La 
Sagrera, i penso que serà un bon moment perquè 
hi hagi col·laboració entre nosaltres i les entitats del 
barri.

LA BOSTIKINA







L’Eugenia! La persona que m’ha acompanyat duran molts anys en el meu treball.L’Eugenia! La persona que m’ha acompanyat duran molts anys en el meu treball.
Gràcies Eugenia Ustrell • Viatge a Extremedura el juliol de 1995Gràcies Eugenia Ustrell • Viatge a Extremedura el juliol de 1995

Les Persones 
importants en la meva vida

Per descomptat:
La familia: 

Pares: Jordi i Pilar 
Germans: Montserrat, Ramón i Anna

Amics: L’Eugenia Ustrell
La Nuria Hosta amb el Llorens

La Paula Rosselló
I la Frida (la meva golden retriever)

i molts més...
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